
شهروند| با وجود سپری شدن نزدیک به یک ماه 
از تذکر یکی از نمایندگان درصحن علنی مجلس، 
درباره لزوم شفاف ســازی درخصوص بخشــی از 
حســاب های قوه قضائیه کــه به گفته تعــدادی از 
رســانه ها از حدود ۲۰ ســال پیش دراختیار رئیس 
این قوه قرارگرفته، ماجرا همچنــان درصدر اخبار 
سیاسی کشور است و درحالی  که با این وجود، برخی 
مسئولان قوه قضائیه و همچنین تعدادی از نمایندگان 
مجلس هرگونه استفاده شــخصی از این حساب ها 
ازسوی رئیس قوه قضائیه را تکذیب کردند، همزمان 
برخی دیگر از نمایندگان نیز روایتی که براساس آن 
حق امضای حساب های قوه قضائیه دراختیار رئیس 
این قوه است، تأیید کردند. با این حال، روز پنجشنبه 
گذشته دادستان کل  کشور درحاشیه مراسم تودیع 
و معارفه دادستان کرمانشــاه به ارایه توضیحاتی در 
این باره پرداخت و تأکید کرد که این حساب ها به هیچ 

عنوان به نام شخص رئیس قوه قضائیه نیست. 
حجت الاســام محمدجعفر منتظری با اشاره به 
هجمه برخی رســانه ها علیه قوه قضائیه، اعام کرد: 
اگرچه معتقدیم، نقد و اشکال به قوه قضائیه هم وارد 
است و هیچ کس از آن مبرا نیست اما این انتقادات به  
قصد تخریب صورت گرفته است. او با تأکید بر این که 
یکی- دو سال است تهاجم عظیمی علیه قوه قضائیه 
شکل گرفته، گفت: امروزه می بینیم که در رسانه ها، 
سایت ها و ازجمله تریبون مجلس شورای اسامی 

تهاجم عجیبی به قوه قضائیه می شود.
دادســتان   کل کشــور درتوضیــح موضــوع 
جنجال برانگیز حساب های قوه قضائیه، آن  را مربوط 
به ۲۱ سال عنوان کرد و گفت: این وجوه نزد بانک ها 
بود و ما نمی دانیم که بانک ها سودش را می بردند یا 
خیر، و از آنجایی که بودجــه قوه قضائیه جوابگوی 
مخارج و هزینه های جاری این دستگاه نبوده و نیست، 
از زمان آیت الله یزدی، مقام معظم رهبری با شرایطی 
اجازه دادند که از محل ســود این وجوه برای تأمین 
مخارج قوه قضائیه استفاده شود. منتظری اعام کرد: 
بهتر است نمایندگان مجلس بروند داخل زندا ن ها و 
مشــکات را از نزدیک ببینند و بگویند که آیا با این 
بودجه های معمول می توان امور زندان ها را پیش برد.

دادستان کل کشور با تأکید بر این که اسناد مربوط 
به این که حساب ها به  نام رئیس قوه قضائیه نیست، 
موجود است، گفت: حتی یک برگ و حتی یک ریال 
به  صورت محرمانه و پشت پرده، نه دریافت شده و نه 
وجود دارد. منتظری گفت: تمام حساب و کتاب ها، 
چک های صادرشده، پول های واریزشده و... مشخص 

است، بعد می آیند و چنین مسائلی را مطرح می کنند 
که همه دیدند دشمن چگونه روی آن مانور داد. اگر 
بیاییم و اعتماد عمومی به قوه قضائیه را خدشــه دار 
کنیم، آیا این به نفع نظام است. دادستان کل کشور 
گفت:  ای کاش این آقای محترمی که در بوق و کرنا 
کرد و آب در آسیاب دشمن ریخت و همه دیدند که 
رسانه های دشمن روی این مســأله چه مانورهایی 
دادند، بهتر نبود وقتی دیــد در این موضوع ابهامی 
هست، قبل از هرچیز به قوه قضائیه مراجعه می کرد و 
مسأله را پیش خود شخص رئیس قوه مطرح می کرد 
و سپس به فکر رسانه ای کردن موضوع می افتاد. این 
هزینه ها برای نظام بســیار سنگین است. منتظری 
همچنین بــا تأکید بر این کــه در موضوع تخلفات 
شــهرداری تهران نیز هزینه های بی مورد پرداخت 
کردیم، گفت: مسائل درون خانوادگی را نباید علنی 
بگوییم و نباید ببریم در شبکه های اجتماعی و آب 
در آسیاب دشــمن بریزیم. چرا باید اجازه دهیم که 
دشمن بخواهد از یک ســری منافذ ورود پیدا کند و 

به کشور و به نظام جمهوری اسامی آسیب برساند. 
نکته جالب توجه در رابطه با این اظهارات دادستان 
کل  کشور که دربخش هایی از آن به بیان انتقاداتی 
علیه محمود صادقی پرداخت، استقبال این نماینده 
مجلــس از آن بود و صادقی که یکــی از فعال ترین 
سیاستمداران درشبکه های اجتماعی و رسانه های 
مجازی است، بافاصله در توییتی اقدام قوه قضائیه 
در راستای شفاف سازی درباره حساب های سپرده 

این قوه را شایسته تقدیر دانست و مشخصا سخنان 
دادستان کل  کشــور که نقد و انتقاد به قوه قضائیه را 

امکان پذیر دانسته بود، امیدوارکننده ارزیابی کرد.
با این حال، ســخنرانی دادستان کل  کشور و ارایه 
توضیحات درباره حساب های بانکی قوه قضائیه، تنها 
اقدام این قوه در راستای ایجاد شفافیت درخصوص 
این حســاب ها نبود و یک روز پیش از این اظهارات 
منتظــری، گروهــی از نمایندگان مجلــس نیز با 
حضور در دفتر رئیس قوه قضائیه، به دیدار با آیت الله 
آملی لاریجانی و برخی دیگر از مسئولان بلندپایه این 
قوه پرداخته و از نزدیک اسناد مربوط به حساب های 
مالی دســتگاه قضائی از ۷۰ و ۷۱ تا ۹۵ را بررســی 

کردند. 
علیرضا رحیمی که یکــی از نمایندگان حاضر در 
این نشست بود، با بیان این که ترکیبی از نمایندگان 
مجلــس ازجمله اعضــای هیأت رئیســه مجلس، 
هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان، روســای برخی 
کمیسیون ها و اعضای شاخص فراکسیون های امید 
و ولایت  دراین جلسه حدودا ۳ساعته حضور داشتند، 
ضمن تقدیر از ارایه توضیحات مســتدل و شنیدنی 
رئیس قوه قضائیه، به ایلنا گفت: مدیرکل حوزه ریاست 
قوه قضائیه پرونده ای را دراختیار نمایندگان قرار داد 
که تمامی اسناد افتتاح حســاب ها از سال ۷۰ و ۷۱ 
تا  ســال ۹۵ در آن وجود داشت و این اسناد درمیان 
همکاران دست گردان شد و با توجه به حضور بهمنی، 
تاجگردون و پورابراهیمی که در مسائل اقتصادی و 

بانکی تخصص دارند، این دوستان نیز تأیید کردند 
که حســاب ها به  نام قوه قضائیه بوده و درتمامی این 
سال ها نیز، چنین روندی طی شده و مسأله خاصی 
که موجب تعجب باشــد یا موضوعی که ارتباط به 
اشخاص داشته باشد، در این اسناد وجود نداشت. این 
عضو اصاح طلب کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس همچنین به دوجنبه حایز اهمیت در 
اظهارات آیت الله آملی لاریجانی دراین جلسه تأکید 
کرد و گفت: اولا درمیان سخنان رئیس قوه قضائیه، 
استدلال های شنیدنی وجود داشت و ثانیا این مسائل 
ازحوزه رئیس قوه مطرح می شــد و نشــان می داد؛ 
هیچ گونه عصبانیتی وجود ندارد و این درحالی بود 
که پیش از این، در برخی محافل مطرح شــده بود 
که آیت الله لاریجانی نسبت به این مسأله برخوردی 
احساساتی و توأم با عصبانیت داشته که به هیچ وجه 

این گونه نبود.
با وجود این که درجریان طرح موضوع حساب های 
قوه قضائیه مسائل مختلفی مطرح شد و درمواردی 
حتی کار به طرح دعوی و شکایت حقوقی دادستان 
تهران از محمود صادقی و متعاقبا شکایت این نماینده 
مجلس از برخی مســئولان قوه قضائیه کشــید، به 
نظر می رسد ابهاماتی که دراین راستا وجود داشت، 
برطرف شده و اتفاقا همین شفاف سازی عما منجر 
به افزایش اعتماد عمومی به دستگاه قضائی خواهد 
بود. این درحالی اســت که فرهــاد تجری نماینده 
اصولگرای عضو کمیسیون اصل۹۰ مجلس که سابقه 
قضاوت را نیز در کارنامه دارد، در رابطه با علت سکوت 
قوه قضائیه در یک ماهه اخیر و عدم اطاع رســانی و 
شفاف سازی در این رابطه به »شهروند« گفت: به نظر 
می رســد این مسأله تا حدودی ناشــی از ضعف در 
اطاع رسانی باشد و درصورتی که قوه قضائیه ازهمان 
ابتدا شفاف ســازی می کرد، هیچ  کدام از این شک و 
شبهه ها و سوءبرداشت ها صورت نمی گرفت؛ هرچند 
بنا نیست هر شبهه ای که ایجاد شد، قوه قضائیه در 
انفعال قرار گرفته و پاسخگو باشد. او همچنین تصریح 
کرد: با توجه به تعامــل خوبی که میان قوه قضائیه و 
مجلس وجود دارد، اسناد مربوطه در دسترس است 
و برخی از نمایندگان مجلس نیز این اسناد را دیده و 
دیگر نمایندگان نیز می توانند با حضور در قوه قضائیه، 
اسناد را ماحظه و بررسی کنند. تجری گفت: البته 
نسبت به مصالح دستگاه قضائیه آگاهی دقیقی نداریم 
اما درصورتی که تصمیم گیرنده بودم، اسناد مربوطه 
را دراختیار جراید و رسانه ها قرار می دادم؛ چراکه این 

مسأله شفاف و روشن است.

گزارشروی خط خبر

اسناد حساب های قوه قضائیه در اختیار نمایندگان
دادستان کل کشور خبر داد: 

   حجت الاسلام منتظری: رهبری از زمان آیت الله یزدی، با شرایطی اجازه دادند از محل سود این وجوه برای تأمین مخارج قوه قضائیه استفاده شود

تابناک| با گذشت بیش از دو دهه از تشکیل صندوق ذخیره فرهنگیان، 
نه تنها سودی عاید سرمایه گذاران اصلی آن نشده، بلکه بخش قابل توجهی 
از ســرمایه های معلمان نیز توســط باندهای فامیلی به تاراج رفته است. 
سرمایه های این صندوق با کسر ۵ درصد از حقوق فرهنگیان و واریز ۵ درصد 

سهم دولت کسب می شده است. 
امیر خجسته درباره این موضوع گفته است: صندوق ذخیره فرهنگیان 
توســط عده ای خاص، ســرنگون و با بی رحمی تمام غارت شده و بر پایه 
بررســی ها، بانک ســرمایه که یکی از زیرمجموعه های این صندوق به 
شمار می رود، 88۰۰ میلیارد تومان حیف و میل کرده است. به گفته این 
نماینده مجلس، همه این مبلغ به صورت وام های معوق و وام های سوخته 
بوده که با تضامین بســیار ضعیف مانند چک و سفته به افراد واگذار شده 
اســت. البته باید گفت، افراد کلیدی که این کار را انجــام داده اند، حدود 
۳۰ نفرند که از این میزان، ۱۰ نفر اشــخاص اثرگذار بوده اند که هر یک، 
 بین ۵۰۰ تا ۱۲۰۰ میلیارد تومــان از صندوق ذخیره وام دریافت کرده اند.

این نماینده مجلــس در مورد نحوه دریافت وام توســط ایــن افراد نیز 
یادآور شــد: این افراد شــرکت های صــوری تشــکیل داده و نفراتی را 
معرفــی کرده اند و این شــرکت ها نیز بــا صندوق ذخیــره فرهنگیان 
قرارداد بســته و به بهانه تولیــد، وام گرفته اند. مبلــغ دریافتی نیز بعد از 
ردیابی مشــخص شــده که پول به حســاب این افراد کلیدی بازگشت 
 داده و اغلــب در ساخت وســاز و دلالی ســرمایه گذاری شــده اســت.

نماینده مردم همدان در مجلس در ادامه گفته است: این افراد به این امید 
که پول را پس ندهند، وام گرفته انــد، چون تضامینی که داده اند، قابلیت 
پیگیری چندانی ندارد، اما در ردیابی های صــورت گرفته، افرادی که در 
بردن سرمایه های فرهنگیان نقش آفرینی کرده اند، مشخص و به همه آنها 

اولتیماتوم داده شده است تا پول را بازگردانند، در غیر این صورت افراد به 
مردم معرفی خواهند شد.

عضو کمیته تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان افزود: تاکنون 
بخشی از این مبلغ بازگشته، ولی مبلغ کان آن هنوز دست این افراد است. 

همه پولی که توسط افراد بلعیده شده، باید بازگردانده شود.
او گفت: ردیابی های صورت گرفته، نشــان می دهد برخی از این افراد 
در بانک های دیگر نیز این کار را انجام داده اند که البته قرار اســت پرونده 
این حساب ها نیز به زودی به جریان افتد. امیر خجسته خاطرنشان کرد: 
در مدت بسیار کوتاهی چیزی از صندوق ذخیره فرهنگیان باقی نمانده و 
این صندوق نابود شده است. متاسفانه این صندوق خانوادگی، گاهی توسط 
همسر دوم برخی از افراد دخیل مدیریت شده و شبکه ای در سیستم نفوذ 
کرده اند. آنان با تشکیل یک شبکه وسیع خانوادگی، مانع درز اطاعات به 
بیرون شده بودند، ولی پس از اعتراض فرهنگیان و با بررسی های انجام شده، 
این شبکه ها شناسایی و کشف شدند. غامحسین محسنی  اژه ای، سخنگو 
و معاون اول قوه قضائیه پیش از ایــن در توضیح آنچه در صندوق ذخیره 
فرهنگیان رخ داده ازجمله به موضوع فساد در میان کارشناسان اشاره کرده 
و گفته بود: دولت و مجلس یکی از بزرگترین مشــکات در این مسائل را 
کارشناســان می دانند. برای کارشناسان این صندوق نیز پرونده تشکیل 
شده است؛ برای مثال در  سال ۹4 یک کارشناس ملکی را 4۱ میلیارد تومان 
کارشناسی کرده و با فاصله چند روز این ملک به ۲۲۷ میلیارد کارشناسی 
شده است. ظرف چند روز هیچ اتفاقی نیفتاده، ارزش افزوده ای نبوده و بازار 
تغییری نداشته است. در نتیجه این شخص درحال حاضر بازداشت است 
و افراد دیگر که مورد اتهام هستند نیز تحت تعقیب هستند. پیش از این، 
اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهوری در دستوری برای پیگیری 

موضوع فساد در صندوق اعام کرده بود: لازم است این موضوع با حساسیت 
و جدیت بررسی شود تا در صورت محرز شدن تخلف با عوامل آن برخورد 
قانونی شــود، چرا که این انتظار منطقی مردم و به ویژه فرهنگیان عزیز از 

دولت و نظام است که با جدیت به این موضوع رسیدگی کنند.

عضو کمیته تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان: 

برخیازمدیرانازطریقهمسردومشانمبالغمیلیاردیرامدیریتمیکردند

انتقاد امام جمعه تهران از لغو 
سخنرانی ها و تأکید بر آزادی بیان

شــهروند| درحالــی  که حجت الاســام 
ســیداحمد خاتمی خطیب موقت نمازجمعه 
تهران درخطبه های این هفته به تشریح ۶ محور 
درخصوص موضوع تمدیــد تحریم های داماتو 
و همچنین بیان نکاتی در ۶ محور درخصوص 
برگزاری انتخابات اردیبهشــت ماه  سال آینده 
پرداخت و درمجموع کمتر از گذشته از دولت 
انتقاد کرد، برخی ائمه جمعه درشهرهای دیگر 
کشورمان خطبه های خود را به موضوع تمدید 
تحریم ها اختصاص دادند و با اشاره به موضوع 
تمدید تحریم ها همچون هفته های گذشــته 
نســبت به عملکرد دولت درموضــوع برجام و 
همچنین برخی مســائل معیشتی و مشکات 

اقتصادی انتقاد کردند.
براین اســاس حجت الاســام خاتمی ضمن 
ابراز امیدواری نسبت به عدم امضای تحریم های 
جدید ازســوی باراک اوباما، وحدت کام همه 
مســئولان در محکومیت این تحریم ها و تأکید 
آنها بر این که تمدید تحریم ها نقض برجام است 
را ستودنی ارزیابی کرد و گفت: در یک سال ونیم 
گذشته، بسیاری این روزها را می دیدند اما به آنها 
گفتند افراطی و تندرو هســتید. حال فهمیدید 
اشتباه کردید، این اشتباه را تکرار نکنید. خطیب 
موقت نمازجمعه تهران همچنین درحاشــیه 
اظهاراتش درباره برگزاری انتخابات، به موضوع 
حســاب های قوه قضائیه پرداخــت و خطاب به 
روسای سه قوه گفت: این دعواهای رسانه ای چه 
معنایی دارد؟ شما که جلسات خصوصی دارید، 
باید دراین جلســات دعوا را سروسامان دهید. 
البته آغازگر دعوا مستحق توبیخ بیشتر است. او 
با تأکید بر این کــه نباید به بهانه انتخابات، قوای 
سه گانه کشور مورد ضعف قرارگیرند، گفت: گویا 
امروز نوبت به قوه قضائیه رســیده است. شما با 
فتنه گران درافتادید و درحقوق های نجومی ورود 
کردید و این هزینه آن است. مقاومت کنید و از 

میدان بیرون نروید که نخواهید رفت.
با این همه، مهم ترین نکته ای که در سخنان 
روز گذشــته خاتمی مورد اشــاره قرار گرفت، 
تأکیــد او بر آزادی بیــان بود کــه همزمان با 
نادرست خواندن لغو ســخنرانی های سیاسی 
گفت: معنا ندارد بگوییــم درجامعه آزاد، فقط 
من حق حــرف زدن دارم. درجامعه آزاد همه- 
چه موافق و چه مخالف، حق حرف  زدن دارند. 
برهم زدن ســخنرانی ها هرشــکلی که باشد 
و چه درجناح ما باشــد و چه غیــر از آن، مایه 
شرمساری است؛ چراکه درجامعه آزاد تریبون 
گرفتن معنا ندارد. ازسوی دیگر عده ای به  بهانه 
حمایت از مظلوم به نظام ظلم می کنند که اینها 

نیز بداخاقی است.
درآستانه هفته وحدت، این مسأله به موضوع 
اصلی عموم خطیبان نمازجمعه سراسرکشور 
راه یافت و ائمه جمعه دربســیاری از شهرها بر 
لزوم وحدت میان مذاهب مختلف و همچنین 
جریان های سیاســی کشــور تأکید کردند که 
ایــن مهم به ویــژه درخطبه هــای نمازجمعه 
اراک، کرمــان، ارومیه و همچنیــن قم نمود 
بیشــتری داشــت. با این همه، شــاید بتوان 
مهم ترین موضوع خطبه هــای نمازجمعه این 
هفتــه درشــهرهای مختلف کشــور را همان 
موضوع برجــام و تمدیــد تحریم هــا و ادامه 
انتقادها از دولت ارزیابی کرد. آیت الله سعیدی 
درخطبه های نمازجمعه قم بــا تأکید بر لزوم 
ایستادگی مســئولان درباره زیاده خواهی ها و 
بدعهدی های آمریکا، با بیــان این که با تمدید 
تحریم ها مشخص شد رفتار آمریکایی ها هیچ 
تغییری نکرده و عهدشــکنی آمریکا درتمدید 
تحریم ها برای همگان اثبات شده است، گفت: 
کســانی که به  دنبال بزک کردن چهره آمریکا 
بودند، امروز به اشــتباه خود پی بردند که رفتار 
آمریکا تنها یک سوءتفاهم نبوده است. آیت الله 
مجتهد شبســتری درخطبه های این هفته در 
تبریز هم ضمن ابراز تأسف از عقد قرارداد نفتی 
با شــرکت انگلیسی- هلندی شــل، به تمدید 
تحریم ها اشاره کرد و گفت: بعد با تصویب قانون 
داماتو و ایسا، چهره زشت آمریکا بار دیگر برای 

جهانیان به نمایش گذاشته شد.
آیت الله علم الهدی هم این مسأله را مورد انتقاد 
قرار داد و با اشاره به این که نباید به دشمن اسام 
دل بست، اعام کرد: تنها خواسته مردم از دولت 
درشرایط فعلی عدم  سکوت و دادن همان پاسخ 
قاطعی است که اعام کرده بودند. این درحالی 
بود که حجت الاســام قابل نیز درخطبه های 
نمازجمعه این هفته قزوین با بیان این که تصویب 
تحریم ۱۰ساله در کنگره سنای آمریکا نشانگر 
بدعهدی استکبار اســت، اعام کرد: امیدواریم 
ننگ برجام جمع شــود؛ زیرا ما عطای برجام را 
به لقایش بخشیدیم و اگر هنوز هم برخی امید 
بسته اند که مشکات کشور با برجام حل شود، 
سخت در اشتباهند. آیت الله حسینی همدانی نیز 
دربخشی از خطبه های نمازجمعه کرج، نسبت 
به تمدید تحریم های داماتو ازسوی آمریکا ابراز 
ناخرســندی کرد و همچنین نسبت به برخی 
سخنرانی های روز دانشــجو و البته عقد قرارداد 
نفتی با شرکت شل انتقاد کرد. درمجموع به نظر 
می رســد با وجود این که تریبون نمازجمعه این 
هفته تهران نسبت به هفته های گذشته با آرامش 
بیشــتری با دولت روبه رو شــد، ماجرا در دیگر 
شهرهای کشور همچون هفته های گذشته پیش 
رفت و ائمه جمعه به بهانه های مختلف، انتقاداتی 
را در  سال پایانی کار دولت و در آستانه انتخابات 

ریاست جمهوری مطرح کردند.

پیام رهبر معظم انقلاب به بیست و پنجمین اجلاس 
سراسری نماز: 

همه همّت گماریم که نماز را درجایگاه 
شایسته خود بشناسانیم

حضرت آیــت الله خامنه ای رهبــر معظم انقاب 
اســامی در پیامی به بیســت و پنجمین اجاس 
سراسری نماز، با اشاره به مسئولیت همگانی در اقامه 
نماز تأکید کردند: لازم است که همه همّت گماریم تا 
نماز را در جایگاه شایسته خود، بشناسیم و بشناسانیم 
و عمل شخصی خود را نیز به تناسب آن تعالی بخشیم. 
به گزارش پایگاه اطاع رســانی رهبر معظم انقاب 
اسامی، متن پیام معظم له که صبح پنجشنبه از سوی 
حجت الاسام والمسلمین حسینی همدانی نماینده 
ولیّ فقیه در استان البرز و امام جمعه کرج قرائت شد، 

به شرح زیر است: 
بسم الله الرحمن الرحیم

نماز، دری گشوده بر روی همه آحاد امت است که از 
آن می توان به هدایت و رحمت خداوند رسید و زندگی 
را در سمت و سوی درســت و سرشار از خیر و برکت 
قرار داد. سامت معنوی هر فرد وابسته به نماز است 
و صراط مستقیم و حیات طیبه هر جامعه نیز تنها با 
اقامه نماز در آن تحقق می یابد. این همه تأکید بر اقامه 
نماز در کتاب و سنت، هدفی جز این ندارد که این باب 
رحمت بر روی فرد و جامعه مسلمان گشوده بماند و 
فرصت بهره مندی از آن دست دهد. سال ها است که 
این شــعار در ایران اسامی بر سر دست گرفته شده 
اة...  نّاهُم فیِ الأرَضِ أقَامُوا الصَّ است که: الَّذینَ إنِ مَکَّ
و این اجاس سالیانه به همت و پشتکار عالم مجاهد 
و خستگی ناپذیر جناب حجةالاســام قرائتی برپا 
می شــود و توصیه های مؤکد درباره گسترش نماز و 
به کیفیت لازم رسیدن نمازهای ما، تکرار می گردد. با 
این حال باید اعتراف کنیم که حق این فریضه الهی که 
درمان دردهای عمده فردی و اجتماعی ما است، ادا 
نشده است. ما مسئولان، ما سخنوران و سخنگویان، ما 
سررشته داران امور کشور، ما روحانیان و متولیان تبلیغ 
و تعلیم دین، و ما همه آحاد و همه قشــرهای مردم، 
همه و همه در مســئولیت اقامه نماز شریکیم. همه 
همّت گماریم که نماز را درجایگاه شایسته خود که 
قرآن و حدیث بدان ناطق است، بشناسیم و بشناسانیم 
و عمل شخصی خود را نیز به تناسب آن تعالی بخشیم. 
توفیقات روزافزون همه شــما و شخص جناب آقای 

قرائتی را از خداوند متعال مسألت می نمایم.
والسام علیکم و رحمةالله

سیدعلی خامنه ای
۱۷ آذرماه ۱۳۹۵

دبیر کل موتلفه:  

موتلفه حتما برای ریاست جمهوری 
نامزد معرفی می کند

ایلنا| دبیرکل حزب موتلفه اسامی گفت: تصمیم 
این شد که اگر ائتافی بین اصولگرایان شکل بگیرد یا 
نگیرد، موتلفه اسامی نامزد خود را برای انتخابات ۹۶ 
معرفی کند. محمد نبی حبیبی دبیرکل حزب موتلف 
اســامی، در اجاس دبیران اســتانی حزب موتلفه 
اسامی با اشاره به این که حزبی که در یک انتخابات 
مشارکت نداشته باشد هنوز حزب نشده است افزود:   
در صورت تشــکیل یک ائتــاف، قطعا نظر جمعی 
اصولگرایان را ارجح می دانیم. دبیرکل حزب موتلفه 
اسامی در پایان تصریح کرد: دولت و اصاح طلبان در 
موضوعات اقتصادی قطعا نظر منفی مردم را دارند و 
می خواهند افکار عمومی را از مسأله اقتصاد و مطالبات 

مردمی منحرف سازند.

نائب رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس:  

اعدام بابک زنجانی قبل از شناسایی 
افراد پشت پرده، نتیجه ای ندارد

ایسنا| نائب رئیــس کمیسیون حقوقی و قضائی 
مجلس با تأکید بر این که باید دست های پشت پرده 
پرونده بابک زنجانی شناسایی و به مردم معرفی شوند، 
گفت: اگر با اعدام بابک زنجانی پرونده به همین شکل 
بسته شود هیچ آثار و نتیجه ای برای کشور نخواهد 
داشت. یحیی  کمالی پور با اشاره به صدور حکم اعدام 
بابک زنجانی گفت: خدا کند با اعدام او پرونده اش بسته 
نشود تا دست های پشت پرده آن پرونده شناسایی و 
به مجازات برسند. نماینده مردم جیرفت در مجلس با 
تأکید بر این که باید شفافیت در این مسأله انجام شود، 
افزود:  بابک زنجانی، به تنهایی بابک زنجانی نشــده 
است دست های خیلی زیادی او را حمایت کرده و از 

رانت او استفاده کردند.

وزیر دادگستری:   

 موضوع ممنوع التصویری خاتمی 
در اختیارات وزارت دادگستری نیست

ایلنا| وزیر دادگســتری ضمن تأکیــد بر این که 
موضوع ممنوع التصویری رئیــس دولت اصاحات 
ارتباطی به وزارت دادگســتری نــدارد، گفت: این 
موضوع در حیطه اختیارات وزارت دادگستری نیست 
و سخنگوی دولت و قوه قضائیه در این رابطه توضیح 
داده اند. حجت الاســام مصطفــی پورمحمدی در 
واکنش به سوال یکی از نمایندگان عضو فراکسیون 
امید در رابطه با برخورد با این نشریات به دلیل نام بردن 
از حجت الاسام ســیدمحمد خاتمی، گفت:   البته 
این مسأله در حیطه اختیارات بنده نبود اما به احترام 
مجلس در کمیسیون حاضر شده و توضیحاتی ارایه 
کردم. عضو کابینه دولت یازدهم در پاســخ به انتقاد 
نماینده تهران در رابطه با این که وزیر دادگســتری 
جرات ندارد از یک شــهروند نام ببــرد، گفت:   این 
موضوع پیش از این مشخص شده و بارها از سخنگوی 
دولت و سخنگوی قوه قضائیه در این رابطه سوال شده 
و توضیح داده اند، البته بنده نیز در رابطه با سوالی که 

مطرح شد، در کمیسیون مربوطه پاسخ دادم.
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خبر
شهروند| محسن کوهکن، عضو فراکسیون ولایت 
مجلس شورای اسامی در گفت وگویی که با سایت 
خبرآناین انجام داده، تصریح کرده: رایزنی اصولگرایان 
و اصاح طلبان اعتدالی برای اجماع روی یک کاندیدا 
شاید یک ایده خوب باشد ولی امکان عملیاتی شدن 
ندارد و بیشتر شبیه آرزو است. در سوی دیگر میدان 
به نظر می رســد اصاح طلبان به ســرعت درحال 
تکمیل ســاختارهای انتخاباتی خود برای حضور در 
انتخابات ریاست جمهوری  سال آینده هستند. کوهکن 
همچنین درباره آخرین تحــرکات رئیس جمهوری 
سابق برای انتخابات گفته است که احمدی نژاد دیگر 

مطرح نیست. 
افشین حبیب زاده، عضو شورایعالی سیاست گذاری 
اصاح طلبان با بیان این که شورایعالی سیاست گذاری 
اصاح طلبان در دوره جدید فعالیت، ساختارهای خود 
را ایجاد کرده به ایلنا گفته است: سه کمیته شورایعالی 
سیاســت گذاری فعالیت خود را آغــاز کرده اند، تنها 
کمیته چهارم یا کمیته سیاست های کان باقی مانده 
که در جلسه آینده که روز یکشنبه برگزار خواهد شد، 

وظایف و ساختار آن به تصویب خواهد رسید.
او با تأکید بر اهمیت ویژه اســناد مربوط به تعیین 
اســامی نامزدهای انتخاباتی، اعام کرد: در صورتی 
که با رویکردی خاص به شاخص های مذکور بنگریم 

و نتوانیم جامع نگر باشــیم، به خطا خواهیم رفت و با 
مشکاتی مشــابه آنچه در دوره گذشته با آن روبه رو 
شدیم، مواجه خواهیم شــد. به نظر می رسد عاوه بر 
شاخص هایی چون سوابق علمی، اجرایی و تخصصی 

باید به چند نکته توجه خاصی داشته باشیم.
حبیب زاده در توضیح این شــاخص ها گفته است: 
»اول پایبندی و اعتقاد به فعالیت گروهی و فراکسیونی 
است و پذیرفتن رأی اکثریت به عنوان تصمیم جمعی 
بوده که علت این امر کاما روشن است؛ اصاح طلبان 
با برنامه مشترک وارد انتخاب می شوند و تحقق این 
برنامــه در گرو پایبندی به الزامــات فعالیت گروهی 
و تشکیاتی است و اگر نتوانیم به دلیل عدم  توجه به 
این اصل مهم، به برنامه های خود جامه عمل بپوشانیم، 
حتی اگر نامزدهای مورد حمایت مان دارای ســوابق 
متعددی نیز باشــند، نمی توانیم پاسخگوی مردم و 
پایگاه اجتماعی خود باشــیم که این مسأله مترادف 
با شکســت خواهد بود.« به نظر می رسد این راهکار 
اصاح طلبان برای سبک کردن بار انتقاداتی است که از 
سوی هواداران و رسانه های نزدیک به آنان درباره عدم 
پایبندی نامزدها پس از رأی آوری، به وعده های پیش از 

انتخابات مطرح می شود. 
عضو شــورایعالی سیاســت گذاری اصاح طلبان 
همچنین گفته است: این که افراد بتوانند پس از گرفتن 
رأی اعتماد از مردم و ورود به پارلمان شهری، ارتباط 
خود را با پایگاه اجتماعی خود همچنان برقرار کنند 
و از نزدیک مطالبات آنان را شنیده و مورد توجه قرار 
دهند، در پیشــبرد کارها موفق تر خواهند بود و باید 
توجه داشته باشیم، این توانایی شاخص مهمی است 
که بسیار مورد توجه مردم است و توجه به آن موجب 
حفظ و افزایش اعتماد مردم به نمایندگان خود خواهد 
شد. حبیب زاده همچنین گفت: با این حساب، پیش 
از ورود به شاخص های آکادمیک و تخصصی نیازمند 
تعیین پیش نیازهایی هســتیم که عــدم  تحقق آن 
نقصان هایی را بر لیست ها تحمیل خواهد کرد که بعضا 

آسیب های جبران ناپذیری را به همراه خواهد شد.
در میانه دیگر زمین سیاست، جایی که اصولگرایان 
و هوادارانشان ایستاده اند، ماجرا تا حد زیادی متفاوت 
است. به نظر می رســد این روزها همچون سال های 
گذشته »وحدت« هنوز دغدغه اصلی میان نامزدهای 
اصولگراست. محســن کوهکن، نماینده اصولگرای 

مجلس در مورد مکانیزم اصولگرایان برای رســیدن 
به وحدت به خبرآناین گفته است: اصولگرایان آرام 
و بی صدا کار خودشــان را برای رسیدن به وحدت و 
معرفی کاندیدای واحد انجام می دهند. او با بیان این که 
خلأ های موجود در جریان اصولگرایی برای رسیدن به 
وحدت درحال پر شدن است، می گوید: ما معتقدیم 
برای رســیدن به وحدت مقداری هم دیر شده است 
ولی اگر منافعی برای ما داشــته باشد که هزینه های 

انتخاباتی ما را کم کند، ایرادی ندارد.
کوهکن همچنین با اشــاره به سخنان آل اسحاق 
مبنی بر این که اصاح طلبان معتــدل و اصولگرایان 
معتدل با یکدیگر بــرای معرفی کاندیدای واحدی به 
وفاق برسند، گفت: این سخنان آقای آل اسحاق یک 
آرزو است، البته پیشنهاد خوبی است اما اجرایی شدن 
آن موانع بسیاری دارد و با شناختی که از اصولگرایان 
و اصاح طلبان دارم باید بگویم امکان عملیاتی شدن 

چنین چیزی وجود ندارد.
کوهکن همچنین در مورد این که برخی معتقدند 
طیف وابســته به احمدی نژاد درحال بهره برداری از 
تفرقه و خلأهای موجــود در جریان اصولگرایی برای 
معرفی کاندیدا هستند، گفت: آقای احمدی نژاد دیگر 
مطرح نیست. بنده خدا دیگر طیفی و کسی را نیز ندارد 

که بخواهد در انتخابات شرکت کند. 

چالش ها و تدابیر دو جناح سیاسی کشور برای انتخابات پیش رو
اصولگرایان به دنبال »وحدت« اصلاح طلبان در جست وجوی تعهد
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